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مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران گفت: در حال 
حاضر حجم ذخایر مخازن حدود 640 میلیون متر مکعب اســت و 
نسبت به سال قبل که این رقم 800 میلیون متر مکعب بوده است 

20 درصد کسری را شاهدیم.
محمدرضــا بختیاری درباره وضعیت تامین آب تهران در ســال 
جاری اظهار داشــت: امسال در تهران وضعیت بسیار خاصی را به 

لحاظ بارندگی داریم، دومین سال خشکسالی را پشت سرمی گذاریم 
و نسبت به سال قبل حدود 32 درصد کسری بارندگی داریم، این 

نشان می دهد وضعیت منابع آب استان مناسب نیست.
وی افــزود: البته علیرغم کســری مخازن امســال جیره بندی 
و قطعــی آب در تهران نخواهیم داشــت، ما بــا تمام توان آب را 
تولید و وارد مدار توزیع می کنیم، اما در عین حال مصرف بالاست 

و روزانه حــدود 3.5 میلیون متر مکعب مصــرف داریم، بنابراین 
وضعیت بسیار سخت بوده و سیستم در فشار است.

مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران تصریح کرد: در 
حــال حاضر حجم ذخایر مخازن حــدود 640 میلیون متر مکعب 
است و نسبت به ســال قبل که این رقم 800 میلیون متر مکعب 

بوده است 20 درصد کسری را شاهدیم.

 ذخیره آبی پایتخت ۲۰ درصد از پارسال کمتر است
اوضاع سدهای تهران خوب نیست

اقتصادی

   طهماسب محمدزاده

در روز هــای اخیر خبر هایی مبنی بر دریافت دلار 
به عنوان حق ویزیت توســط برخی از پزشــکان 
و مراکــز درمانی مخابر شــد. درواقع این مراکز و 
پزشــکان به سسب فرار مالیاتی و دور زدن قوانین 
از افراد درخواســت دلار کــرده و در صورت عدم 
مداخله دولت و نهاد های نظارتی باید شاهد نابودی 
اقتصاد کشور بود.نکته جالب توجه این بوده که از 
ســال های دور همواره انتقاداتی در خصوص فرار 
مالیاتی برخی از صنوف نظیر پزشکان و وکلا بوده 
ایم و با وجود الزام در نصب کارتخوان، اما شواهد 
حکایت از این دارد که هنوز اطبا حاضر به دریافت 
حــق ویزیت با این دســتگاه و در نتیجه پرداخت 

مالیات نیستند.
برخیپزشکانازبیماردلارمیگیرند؟

دهم خرداد بود که مدیر دفتر بازرســی، مبارزه با 
فرار مالیاتی و پولشویی سازمان امور مالیاتی با بیان 
اینکه بیشــتر گزارش های مردم از فرار مالیاتی به 
استفاده نکردن پزشکان از کارتخوان مربوط است 
و برای آن ها پیامک اخطار ارســال خواهد شــد، 
گفت: بعضی از مراکز درمانی و کلینیک ها به جای 

کارتخوان، از بیماران دلار می گیرند.
وحید عزیزی اظهار کرد: دســتورالعمل سوت زنی 
در تاریخ هشتم اسفندماه سال گذشته توسط رئیس 
کل ســازمان امور مالیاتی ابلاغ شد و افرادی که 
گــزارش مؤثری برای فرار مالیاتــی بدهند و این 
گــزارش منجر به وصول درآمد مالیاتی شــود، از 
محل این وصول مالیاتی پاداش دریافت می کنند.

وی افــزود: گزارش هایــی که تاکنون در ســامانه 
ســوت زنی درباره فرار مالیاتی از سوی مردم به ثبت 
رسیده، بیانگر اســتقبال خوبی در این زمینه است و 
عمده گزارش ها در زمینه استفاده نکردن پزشکان و 
مراکز درمانی از کارتخوان است که مردم به استفاده از 
سایر روش ها برای پرداخت هزینه ها هدایت می کنند. 
بیــش از دوســوم گزارش های مردمی در ســامانه 
ســوت زنی مبنی بر اســتفاده نکردن از کارتخوان از 

سوی پزشکان و باقی اصناف است.
ارسالپیامکبهپزشکانبدونکارتخوان

مدیر دفتر بازرسی، مبارزه با فرار مالیاتی و پولشویی 
ســازمان امور مالیاتی ادامه داد: خیلی از گزارش های 
ارســالی مردم به سازمان امور مالیاتی قابلیت وصول 
مالیات ندارند و فقط به ذکر نام اشــخاص یا سازمان 
اکتفا شــده و جزئیات دیگری مطرح نشده است. در 
راستای اســتفاده نکردن پزشکان از کارتخوان در دو 
نوبت فهرست پزشکانی که نام آن ها ذکر شده که از 
کارتخوان استفاده نمی کنند، تهیه شده و در این هفته 
پیامک هشدار به آن ها ارسال خواهد شد و در صورت 
تکرار این اتفاق، برخورد جدی با آنها صورت می گیرد.

عزیزی گفــت: برخی از مراکز درمانی و کلینیک ها 
در زمینه استفاده نکردن از کارتخوان آزار بیشتری به 
مردم متحمل کرده اند، به عنوان مثال برخی از آن ها 
افراد را به خرید دلار بــرای پرداخت هزینه خدمات 
درمانــی وادار کرده اند که برخی از این موارد در حال 
بازدید میدانی مأموران سازمان امور مالیاتی است. مورد 
دیگری نیز وجود دارد که یک بیمارستان از کارتخوان 

یک رستوران استفاده می کرده است.
راهکاربازدارندهبرایاستفادهنکردن

ازکارتخوان
وی راهــکار اصلی برخورد با اســتفاده نکردن از 
کارتخوان را تفکیک حساب های تجاری و شخصی 

دانســت و اظهار کرد: با این تفکیک دیگر نگرانی 
از اســتفاده نکردن اصناف به خصوص پزشکان از 
کارتخوان نخواهیم داشت، زیرا با اجرای این طرح، 
افرادی که تعداد واریزی هایی زیادی در ماه داشته 
باشند، مشــکوک به حساب تجاری تلقی می شوند 

و باید بابت درآمد حسابشان اظهارنامه ارائه کنند.
مدیــر دفتر بازرســی و مبارزه با فــرار مالیاتی و 
پولشــویی افزود: گزارش های مردمی فرار مالیاتی 
در صورتی منجر به پرداخت پاداش می شــود، آن 
گزارش به وصول مالیات ختم شــود و از آنجا که 
ممکن است که این فرایند طولانی شود، بعضی از 
این گزارش ها که امید بیشــتری به آن ها است تا 
به درآمد مالیاتی منجر شــوند، به تشخیص رئیس 
کل سازمان امور مالیاتی هدایایی پرداخت می شود.
شکاف۱۰۰هزارمیلیاردیمالیاتی

عزیزی با بیان اینکه فعــلًا گزارش های مردمی 
درباره فرار مالیاتی به وصول مالیات منجر نشــده 
است، گفت: پرداخت پاداش برای گزارش فرارهای 
مالیاتی یک محدودیت دارد و این است که با توجه 
به هزینه های وصول مالیات، آن گزارش مربوط به 
وصول مالیات مؤثری باشــد و وصولی آن بیش از 
40 میلیون تومان برای سازمان امور مالیاتی باشد.

وی درباره میزان فرارهــای مالیاتی گفت: اعلام 
رقم دقیق فرار مالیاتــی به میزان ظرفیت مالیاتی 
کشور و کاهش فرار و اجتناب مالیاتی از این میزان 
بستگی دارد اما متأسفانه اعداد قابل توجهی از فرار 
مالیاتی وجود دارد. شکاف مالیاتی که فرار مالیاتی 
به اضافه اجتناب مالیاتی اســت، بیش از ۱00 هزار 

میلیارد تومان قرار مالیاتی است.
اقتصادددلاریزهدرراهاست؟

آلبرت بغزیان، اقتصاددان و اســتاد دانشــگاه در 
گفتگویــی به واکاوی ماجرای دریافت حق ویزیت 
دلاری و تاثیــر آن بر اقتصاد پرداخت. وی در این 
خصوص گفــت: این مورد با توجه بــه روند فرار 
مالیاتی قابل پیش بینی بوده است، معمولا افرادی 
که به ســودجویی هســتند، از قانون جلوتر بوده و 
نمونه آن هکر ها هستند با این وجود پس از کشف 

حفره، مسیر هک مسدود می شود.
این تحلیلگر مسائل اقتصادی ادامه داد: وقتی به 
پزشــکی اعلام می شود که نصب کارت خوان باید 
صورت گیرد این پیش بینی نیز صورت گرفته که 
برخی از پزشــان با دلایلــی از قبیل قطعی کارت 
خوان یــا اینترنت، به افراد اعلام می کنند پول نقد 
پرداخت نماینــد، یا مبلغ مورد نظر را به شــماره 
حســاب که معمولا شمار حســاب کارکنان مطب 

است، واریز نمایند.
به گفته بغزیان، این عمل به دلیل فرار مالیاتی و 
عدم آشکار شدن درآمد است. وی افزود: راه مقابله 
در ســال های اخیر این بوده که از مردم درخواست 
شده، تا با مشاهده دریافت نقدی توسط پزشکان، 
مردم با اعــلام اینکه دریافت نقــدی را گزارش 
خواهند کرد، پزشک را مجبور به نصب کارتخوان 
نمایند، این درحالی است که گزارش برای پزشک 
مهم نبــوده و در نتیجه بیمار مجبــور خواهد بود 

هزینه را مطابق نظر پزشک پرداخت نماید.
وی افــزود: در صورتی که فشــار بیش از حد به 
پزشــکان وارد شود، با بســتن مطب به مدت چند 
روز شاهد مشکلات بسیاری خواهیم بود، از سوی 
دیگر باطل کردن پروانه طبابت نیز ســبب خروج 

پزشکان از کشور خواهد شد.
بغزیان علت این امر را قدرت چانه زنی دانســت، 

وی افزود کارمند یا اســتاد دانشــگاه و افرادی از 
این دســت  اگربه دنبال به کرسی نشاندن حرف 
خود باشــند و از قوانین تبعیت نکند، سریعا از آن 
مجموعه خارج می شــوند، ولی برای پزشــکان به 

دلیل ماهیت شغل این امکان فراهم نیست.
این استاد دانشگاه دریافت حق ویزیت به صورت 
دلاری را فاجعه دانســت  و تاکید کرد: باید با این 
پزشک شدیدا برخورد شود، البته همانطور که گفته 
شد برخورد شــدید، ســبب اعتصاب و مشکلات 
بعدی خواهد شــد، در نتیجه برای مهار پزشــکان 

باید از تجربه جهانی استفاده کرد.
وی تصریــح کرد: سیســتم فعلی که با نســخه 
الکترونیکــی براســاس کد ملی هر فرد نوشــته 
می شود، یک رویکرد جدید نبوده و دارای سابقه 30 
ســاله در سطح جهان است، درواقع مافیای داروی 
و پزشــکی مانعی برای آن بوده که خوشبختانه در 

حال اجرا است.
بغزیان ادامه داد: با بهره گیری از همین نســخه 
الکترونیکی می تــوان تعداد ویزیت پزشــکان را 
مشخص کرد و براســاس تعرفه رسمی، مالیات را 
از آنان دریافت کرد البته برای پزشکی که ویزیت 
را دلاری دریافــت می کند، ابطــال پروانه طبابت 

کمترین کاری است که باید صورت گیرد.
این استاد دانشگاه در انتها تاکید کرد: در صورتی 
که برخورد جــدی صورت نگیرد باید شــاهد آن 
باشــیم که اجاره بها، هزینه هتــل ها، هزینه های 
خدمات و ... نیز با دلار یا یورو انجام خواهد شد  به 
طور مثال صاحب خانه به فرد اعلام می کنم اجاره 
شــما همواره 300 دلار خواهد بود و با این عمل 
اقتصاد کشــور دلاریزه می شود، حتی ممکن است 

فرد درخواست ارز دیجیتالی نظیر تتر کند.
واکنشبهماجرایپزشکانیکهبجای
هزینهدرمان،سکهودلارطلبمیکنند

رییس کل ســازمان نظام پزشکی در واکنش به 
برخی اظهارات مبنی بر دریافت سکه و دلار به جای 
هزینه درمانی از سوی برخی پزشکان، اعلام کرد 
که سازمان نظام پزشــکی با این اقدامات مخالف 
است؛ البته در این زمینه گزارشی به سازمان نظام 
پزشکی واصل نشده است، اما قطعا اگر گزارشی در 

این زمینه به ما برسد، رسیدگی می کنیم.
دکتر محمد رییس زاده ، در پاسخ به سوالی درباره 
وضعیت مالیات پزشــکان و اقدامات انجام شده در 
این زمینه برای ســال جاری، گفت: در این زمینه 
جلســاتی با دوستان مان در ســازمان امور مالیاتی 
کشــور داشــتیم. در مجموع مطمئن باشــید که 
شــاغلان حوزه سلامت یکی از خوش حساب ترین 
مودیان کشور هســتند. زیرا وضعیت بازار کارشان 
شــفاف تر از جاهای دیگر است و درصد بالایی از 
آنها در سیســتم های دولتی، هیــات علمی، مراکز 
وابســته به درمانگاه های دولتی اشــتغال دارند و 

حساب و کتاب شان مشــخص بوده و مالیات شان 
کسب می شود، مانند کارمندان دولت.

وی افزود: ســایر کارکنان حوزه سلامت هم که 
در مطب ها، بیمارستان های خصوصی و کلینیک ها 
فعالیت می کنند نیز حســاب و کتاب شان مشخص 
اســت. بنابراین وضعیت مودیان حوزه سلامت، به 
نســبت سایر اقشار یا مانند بقیه است یا بهتر است 

و قطعا بدتر نیست.
فرارمالیاتیدرهمهصنوفوجوددارد،

درپزشکیبرجستهسازیشده
رییــس زاده با بیان اینکه قطعــا در همه صنوف 
فرار مالیاتی داریم، گفت: ممکن اســت در صنف 
پزشــکی و حوزه ســلامت هم فرار مالیاتی داشته 
باشیم. بســیاری از صنوف در کشــور هستند که 
اصلا نمی توان متوجه شــد که فرد چقدر کار کرده 
اســت. اما به دلایلی در حوزه پزشکی این مباحث 
مقداری در رســانه ها به اشتباه برجسته سازی شده 
و اعداد و ارقامی اعلام کردند که مطلقا این اعداد 
صحیح نیست. اصلا کســی نمی تواند این عدد را 
محاســبه کند. تنها با یک ضــرب و تفریق روی 
کاغذ به عددی رســیدند که اصلا واقعی نیســت. 
قطعــا وضعیت مودیان مالیاتی در حوزه ســلامت 
مانند سایر اقشــار بوده و حتی تا حدودی منظم تر 
اســت. این موضوعی است که رییس سازمان امور 
مالیاتــی نیز اعلام کردند و گفتند پزشــکان جزو 

مودیان خوش حساب مالیاتی هستند.
مالیاتهراسیپزشکان

وی ادامه داد: در عین حال ما دو درخواست داریم 
و دو موضوع را پیگیری می کنیم؛ یکی اینکه واقعا 
اخذ مالیات از حوزه سلامت و پزشکان واقعا شفاف 
شــود. همکاران ما به دلایل متعدد واهمه و ترس 
دارند و مالیات هراسی وجود دارد. زیرا بعضا وقتیکه 
بــه ادارات مالیاتی مراجعه می کننــد، واقعا گرفتار 
می شــوند. اخذ مالیات از پزشکان شفاف نیست و 
کســی هم که صادقانه و خالصانه می خواهد برود 
و مالیــات بپــردازد، واقعا اذیت می شــود. ضوابط 
مشخص نیســت، خیلی اوقات برخوردها سلیقه ای 
اســت و گاهی اوقات گرفتاری هــای فرآیندی و 
قانونی وجود دارد. مــا همکارانی داریم که تماس 
می گیرد و می گوید نمی دانم چه کنم. این مباحث 
وجــود دارد. بنابراین اخذ مالیات از پزشــکان باید 
شــفاف و دقیق شده و پزشــکان بدانند که چقدر 

باید مالیات دهند. 
رییس زاده همچنین گفت: ضرایب مالیاتی ما را در 
ســال های مختلف بالا و پایین می کنند. به عنوان 
مثال یک ضریب اینتاکد وجود دارد؛ یک سال 42 
درصد از درآمدها مشمول کسورات مالیات می شد 
و بعد متوجه شدیم که در سال ۱3۹۹ این میزان به 
۷2 درصد رسیده است. اینکه چرا این اتفاق افتاده، 
نمی دانیم. گاهی این شــفاف نبودن ها به ویژه در 
دوره های قبلی، منجر به سردرگمی همکاران مان 

می شود که باید شفاف شود.
معافیتمالیاتیپزشکینداریم

رییس کل ســازمان نظام پزشــکی ادامه داد: از 
طرفی هــم معتقدیم که جامعه پزشــکی نیز باید 
به صورت شــفاف مالیات هایشان را پرداخت کنند، 
کارتخوان نصب کنند و بر اســاس حساب تجاری 
خودشــان به صورت منطقی و شفاف مالیات شان 
را پرداخت کنند. ما طرفدار این موضوع هســتیم و 
همکاران مان را هم ترغیب و تشویق می کنیم و در 
عین حال نظارت هــم می کنیم که این کار انجام 

شــود، اما دو سویه اســت؛ یعنی همانطور که این 
انتظار درست وجود دارد که همکاران ما کارتخوان 
داشــته باشند و حتما مالیات هایشــان را بپردازند، 
همانطور هــم اداره های مالیات باید قوانین شــان 
شــفاف باشــد و پزشــکان بدانند که حســاب و 
کتاب شــان به چه صورت است. برخوردها در این 
زمینه به شدت سلیقه ای، متناقض و متفاوت است. 
افرادی هم که فرار مالیاتی دارند که از کشور فرار 
نکردند، ســاختارهای مالیاتی راهکار تعریف کرده 
و مالیات شــان را دریافت کننــد. ما ضعف داریم و 
نمی توانیم این کار را انجام دهیم. مقصر درصدی 
از این موضوع، پزشــک است؛ اما درصدی از خطا 
هم متوجه ســاختاری اســت که نمی تواند شفاف 
مالیــات دریافت کند. نباید همــه چیز را به گردن 
جامعه پزشکی انداخت. در عین حال چیزی هم به 

عنوان معافیت مالیاتی نداریم.
پزشکانیکهبجایهزینهدرمان،سکه

ودلارطلبمیکنند
رییــس زاده در پاســخ به ســوال ایســنا درباره 
گزارشــاتی مبنی بر برخــی دریافت های خارج از 
تعرفه برخی پزشــکان و همچنین اظهاراتی مبنی 
بر درخواســت غیرریالی برخــی مطب ها و مراکز 
درمانــی و از جمله دریافت ســکه یا دلار به ازای 
هزینه درمان، گفت: ســازمان نظام پزشکی با این 
اقدامات مخالف اســت. در این زمینه گزارشی به 
ســازمان نظام پزشکی واصل نشده است، اما قطعا 
اگر مواردی وجود داشته باشد، ما با چنین اقداماتی 
مخالفیم و اگر گزارشــی در این زمینه به ما برسد، 

رسیدگی می کنیم.
وی افزود: قطعا درصد چنین تخلفاتی متفاوت از 
سایر صنوف جامعه نیست، اما همان حداقل هایش 
هم قطعا زیبنده جامعه پزشــکی و هیچ قشــری 
نیست. ســازمان نظام پزشکی طبق قانون مصوب 
مجلس وظیفه رســیدگی به شکایات را دارد و اگر 
کســی در این زمینه ها شــکایت کند، ما بررسی 
می کنیم. معاونت های درمان دانشــگاه های علوم 
پزشــکی وظیفه نظارت دارند، هم ساختار و قانون 
آن را دارنــد و هم نیروی انســانی آن را در اختیار 
دارند. ســازمان نظام پزشکی نه به لحاظ قانونی و 
نه به لحاظ لجستیکی، این وظیفه را برای نظارت 
و سرکشی ندارد، اما اگر شکایتی واصل شود، حتما 

پیگیری می شود.
وی در این باره افزود: ســیر بررسی دریافت های 
خــارج از صــورت حســاب در بیمارســتان های 
خصوصی هم به همین صورت اســت و نظارت بر 
عهده معاونت درمان دانشــگاه های علوم پزشکی 
است که با حضور نیروهای تعزیرات در کمیسیون 
ماده ۱۱ بررسی کرده و نهایتا شکایت و جمع بندی 
را به ســازمان نظام پزشــکی ارســال می کنند و 
ســازمان نظام پزشــکی در هیات هــای انتظامی 

بررسی و برخورد می کند.
رییس زاده در پاسخ به سوال درباره اخباری مبنی 
بر طرح تنفس مالیاتی برای اصناف، گفت: به طور 
کلی قرار شد که یکسری تراکنش های قبل از سال 
۱3۹۹ را بررســی نکنند، امــا بحث تنفس در این 

حوزه مطرح نشده است.
پرداختهاییکهآنلایننشد

وی تاکیــد کرد: در عین حــال بنا بر این بود که 
پرداخت ها به پزشــکان هم آنلاین شود که آنطور 
که باید و شاید انجام نشده و در نسخه الکترونیک 

هم تاخیراتی در پرداخت ها داریم.

دو روی سکه دلارهای پزشکی
گزارش »امتیاز« در مورد حق ویزیت های غیر آنلاین؛

اخبار کوتاه 

   مریم فکری

رفتارها در بازار اجاره بهت آور شــده اســت. به نظر می رســد 
صاحب خانه ها دیگر به افزایش ۱0، 20 یا حتی 50 درصدی رقم 
اجاره راضی نیستند و صحبت از افزایش های 200، 300 درصدی 
است. توجیه شان برای اعلام این اعداد هم گرانی های یک ماهه 

اخیر کالاهای اساسی است.
آن قدری در حال حاضر عدم تناسب میان درآمد و هزینه مسکن 
خانوار وجود دارد که اجاره نشــینان از کابــوس روزانه خود بابت 
پرداخت اجاره بها صحبت می کنند. برخی از مستاجران می گویند 
زمانــی که حقــوق ماهانه خــود را دریافت می کننــد، با وجود 
هزینه های بالای زندگی، باید رقم هــای بالای اجاره را هم هر 
ماهه پرداخــت کنند. فردی می گوید »من ماهی حداکثر درآمدم 
۱0 میلیون تومان است، اما صاحب خانه ام اجاره 4 میلیون تومانی 
را ۱2 میلیون تومان کرده اســت.« اجاره نشــین دیگری عنوان 
می کند که »صاحب خانه ام گفته یا ۱00 میلیون تومان روی پول 
پیــش بگذار یا 3 میلیون به کرایه اضافــه کن. بخوام 3 میلیون 

تومان بده، با قسط هایی که دارم، حقوقم منفی می شود.«
آماررسمی:اجاره۵۰درصدگرانشد

اگرچه آمارهای رســمی با واقعیت بازار تناسب آن چنانی ندارد، 
اما باز هم گزارش های دولتی، گرانی های شــگفت انگیز اجاره را 
تایید می کند. جدیدترین گزارش از قیمت اجاره مســکن در شهر 
تهران حاکی از آن است که در اردیبهشت ماه امسال میانگین نرخ 
اجاره بهای هر متر خانه در شهر تهران به ۱24 هزار و ۹00 تومان 
رسیده است. این در حالی است که این رقم در سال ۱400 عادل 
84 هزار و 800 تومان و در ســال ۱3۹۹ برابر با 62 هزار و ۹00 
تومان بود. همین آمار یعنی مســتاجران برای یک واحد نقلی 50 
متری باید ماهی 6 میلیون و 245 هزار تومان پرداخت کنند. این 
در شــرایطی است که این رقم در سال گذشته 4 میلیون و 240 

هزار تومان بوده است.

در این میان، گزارش بانک مرکزی از رشد 46 درصدی شاخص 
کرایه مسکن اجاره در اردیبهشت ماه ۱40۱ در شهر تهران نسبت 
به ماه مشابه سال گذشته حکایت دارد؛ این رقم برای کل مناطق 
شهری 50.6 درصد برآورد شده اســت. رشد ماهانه اجاره بها در 
اردیبهشــت ماه در شــهر تهران و کل مناطق شهری به ترتیب 

معادل ۱.۹ و 2 درصد اعلام شده است.
با این حال، این در حالی اســت که عبدالله اوتادی عضو هیئت 
مدیره اتحادیه مشــاوران املاک تهران، رشــد اجاره بها در بهار 

امسال نسبت به سال قبل را 300 درصد عنوان کرده است.
در این شرایط، اما بررسی ها و گزارش های میدانی نشان می دهد 

که برای اجاره واحدهای مســکونی در محله ها و مناطق مختلف 
پایتخت به ودیعه ای بین ۱20 میلیون تومان تا 2 میلیارد و 400 
میلیون تومان نیاز است. براساس گزارش های میدانی، یک واحد 
۱60 متــری در خیابان دروس، 2 میلیــارد و 400 میلیارد تومان 
رهن کامل گذاشته شده است. همچنین یک واحد مسکونی ۱۱0 
متری در خیابان پاسداران، 800 میلیون تومان رهن با ماهی ۱۱ 

میلیون تومان اجاره داده می شود.
رویتعیینسقف۲۵درصدیاجارهبهاپافشاریشد

در فضــای گرانی ها در بازار اجاره، ســتاد تنظیم بازار در اواخر 
اردیبهشــت امســال در مصوبه ای ســقف افزایش اجاره بها در 

تهران را 25 درصد تعیین کرد؛ به طوری که مشــاوران املاک 
قراردادهــای اجاره مســکن را بــا ارقامی بیــش از 25 درصد 
اجاره بهای همان واحد در ســال گذشته افزایش دهند و در غیر 

این صورت، با جریمه روبه رو می شوند.
اما پس از گذشت یک ماه روند بازار نشان می دهد که موجران 
و مالکان توجهی به این مصوبه ندارند و با افزایش هایی بعضا 
تا چند برابر اجاره بهای ســال های اخیر، واحد مسکونی خود را 
فایل کرده اند. در این شــرایط، کارشناســان اقتصاد مسکن از 
احتمال ادامه روند افزایشــی اجاره بها در ماه های پیش رو به 
دلیل تلاش بازار اجاره مســکن برای رســیدن به فاصله زیاد 
اجاره بها با ارزش ملک که در سال های اخیر رشد جهش گونه 

داشته، خبر می دادند.
با این حال، باز هم مصوبــه تعیین حداکثر افزایش اجاره بها در 
هر سال تا ســقف 25 درصد در تهران و 20 درصد در شهرهای 
سراســر کشــور، مورد تاکید شــورای عالی هماهنگی اقتصادی 
ســران قوا قرار گرفت. در جلسه شنبه شب گذشته شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی، وزیر راه و شهرســازی گزارشی از وضعیت 
بازار مســکن ارائه کرد و بر همین اســاس، سران سه قوه تاکید 
کردند سیاســت ها و اقدامات لازم برای مدیریت حوزه مســکن 
سریع تر اجرایی و همزمان طرح دو فوریتی مطرح در مجلس نیز 

در اولویت تصویب قرار گیرد.
در همین زمینه مصوبه دولــت در زمینه تعیین حداکثر افزایش 
اجاره بها در هر ســال تا ســقف 25 درصد در تهران و 20 درصد 
در شــهرهای سراسر کشور مورد تایید شــورای عالی هماهنگی 
اقتصادی ســران قوا قرار گرفت و مقــررات لازم برای ضمانت 

اجرایی این مصوبه به تصویب سران قوا و دیگر اعضا رسید.
در حالی مصوبه تعیین ســقف 25 درصدی برای اجاره بها مورد 
تایید شــورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا قرار گرفته که 
کارشناســان اعتقاد دارند این روش ها به بازار اجاره و مستاجران 

در کوتاه مدت کمک نمی کند.

کاهش ۴۰ درصدی مصرف روغن
علیرضا شــرفی مدیرعامل شرکت تعاونی فرآوری روغن و 
دانه های روغنی اظهار داشت: افزایش قیمت این محصول 
باعث شــد میزان تقاضا برای خرید روغن حدود 30 تا 40 
درصد کاهش پیدا کند. در حــال حاضر مصرف کنندگان از 
ذخایر خانگی اســتفاده می کنند از این رو ممکن است تا 2 

ماه برای تامین نیاز به بازار مراجعه نکنند.
علیرضا شــرفی مدیرعامل شرکت تعاونی فرآوری روغن و 
دانه های روغنی با بیان اینکه در بحث تامین روغن چالشی 
نداریم، گفت: فروشــگاه های زنجیره ای و واحد های صنفی 
مملو از روغن هســتند و برخی از مشاهدات میدانی حاکی 
از این مهم اســت که برای از عرضه کنندگان برای فروش 
این محصول تخفیف هایی برای خریداران در نظر گرفته اند.

وی در پاســخ به این پرســش که آیا تقاضــا برای خرید 
این محصول ریزش پیدا کرده است؟ تصریح کرد: افزایش 
قیمت این محصول باعث شــد میزان تقاضــا برای خرید 
روغــن حدود 30 تــا 40 درصد کاهش پیــدا کند. در حال 
حاضــر مصرف کنندگان از ذخایر خانگی اســتفاده می کنند 
از این رو ممکن اســت تــا 2 ماه برای تامیــن نیاز به بازار 
مراجعه نکنند.این فعال اقتصادی با اشــاره به لزوم مصرف 
روغن به میزان نیاز، افزود: مصرف سرانه روغن با احتساب 
روغن مصرف شده در کیک و کلوچه حدود ۱8.5 کیلوست.

مدیرعامل شرکت تعاونی فرآوری روغن و دانه های روغنی 
در پاســخ به این پرســش که بعد از اصلاح نظام یارانه ای 
و افزایش نرخ روغن میزان تقاضــا برای خرید روغن های 
جامد افزایش پیدا کرد آیا ســلامت این نوع روغن را تایید 
می کنیــد؟ گفــت: پالایش روغــن در یک فرآینــد انجام 
می شــود و همه مراحل تصفیه روغن تحت نظر ســازمان 
غذا و دارو اســت و در پروسه تولید همه استاندارد ها رعایت 
و تولیدکننــدگان مطابــق بــا آن جلــو می روند.همچنین 
در ایــن رابطه منصــور عالی پور رئیس اتحادیه سراســری 
فروشــگاه های زنجیره ای با بیان اینکــه مصرف روغن در 
کشــور بهینه شده است، افزود: تولید روغن روند متعادلی را 
به خود گرفته اســت و به عبارت دیگر می توان گفت میزان 
تولید از مصرف پیشــی گرفته اســت. به گفته وی؛ عرضه 
روغن به میزان نیاز صورت می گیرد و چالشــی پیشــروی 
کارخانه های تولیدی وجود ندارد.این فعال صنفی ادامه داد: 
بعــد از اصلاح نظام یارانــه ای و تغییر قیمت این محصول، 
توان خرید روغن از ســوی مصرف کنندگان تقلیل پیدا کرد 

از این رو میزان تقاضا برای خرید آن کاهشی شد.

خبر مهم سرپرست وزارت کار درباره 
حقوق کارگران

سرپرســت وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی در توئیتی 
نوشــت: این وزارتخانه در چارچوب قانون همه تلاش خود 
را برای تأمین بهتر معیشــت بازنشستگان عزیز بکار خواهد 
بســت.محمدهادی زاهدی وفا در این توئیت افزود: امروز در 
نشســت صمیمانه ای با نمایندگان کانون های بازنشستگی، 
دربــاره مصوبه دولت در خصوص میزان افزایش مســتمری 
بازنشســتگان در ســال ۱40۱ عنــوان کردم کــه تحقق 
عدالت رویکرد اصلی دولت ســیزدهم است و وزارت کار در 
چارچوب قانون همه تلاش خود را برای تأمین بهتر معیشت 

بازنشستگان عزیز بکار خواهد بست.

در دو ماهه ۱۴۰۱ بررسی شد؛
 جزئیات درآمد 

۹۷.۲ هزار میلیاردی مالیات
بررســی عملکــرد درآمدی ســازمان امور مالیاتی نشــان 
می دهد که تا پایان اردیبهشــت ماه سال جاری حدود ۹۷.2 
هزار میلیارد تومان وصول مالیات داشــته اســت.در عملکرد 
درآمدی ســازمان امور مالیاتی تا پایان اردیبهشت ماه سال 
جاری حــدود ۹۷.2 هزار میلیارد تومــان درآمد مالیاتی ثبت 
شده اســت. جزئیات این میزان درآمد مالیاتی نشان می دهد 
که از محل مالیات اشخاص حقوقی حدود 2۱.۷ هزار میلیارد 
تومان درآمد حاصل شده است.همچنین، سازمان امور مالیاتی 
از محــل مالیات بر درآمدها و ثروت به ترتیب تقریبا ۱2.۱ و 
2.۱ هزار میلیارد تومان درآمد داشته است.علاوه براین، حدود 
36 هزار میلیــارد تومان و 25.3 هزار میلیارد تومان درآمد از 
محل مالیات های مستقیم و کالا و خدمات حاصل شده است.

آب مشترکان پرمصرف قطع می شود
سخنگوی آب کشور گفت: بر اساس آخرین تصمیم وزارت نیرو 
برای مقابله با مشترکان بدمصرف تصمیم بر آن شده که آب این 
دســته از مشترکان به صورت موقت سه تا چهار ساعت در روز 
قطع شــود و اگر روند خود را تغییر ندهند، مجبور خواهیم بود تا 
انتهای پایان پیک بطور کامل آب این مشترکان را قطع کنیم.

فیروز قاسم زاده  درباره برخورد وزارت نیرو با مشترکان بدمصرف 
گفت: شش درصد مشترکان جزو این طرح هستند و قرار شده که 
طرح قطع آب را در چند فاز برای این دسته از مشترکان اجرایی 
کنیم و در شرایطی که مدیریت مصرف صورت نگیرد، آب این 

مشترکان بطور کامل قطع خواهد شد.

توضیح بانک مرکزی درباره مسدودسازی 
حساب های با تراکنش بالای ۵۰۰ میلیون تومان

مدیــر روابط عمومی بانک مرکزی اعلام کرد: حســاب های 
مسدود شده با دســتور مقام قضایی، همگی مربوط به افرادی 
است که به طور غیرقانونی در  معاملات فردایی ارز و طلا فعالیت 
داشــته اند. مصطفی قمری وفا در صفحه شخصی خود نوشت: 
شایعات مطرح شده درباره مسدودسازی حساب های با تراکنش 
بالای 500 میلیون تومان به هیــچ وجه صحت ندارد و چنین 
برنامه ای در دســتور کار بانک مرکزی نیســت.وی تاکید کرد: 
حساب هایی که با دســتور مقام قضایی مسدود شده اند همگی 
مربوط به افرادی است که به طور غیرقانونی در  معاملات فردایی 
ارز و طلا فعالیت داشــته اند.در چند روز گذشته، خبری مبنی بر 
مسدود شدن حساب های با تراکنش بالای 500 میلیون تومان 

در سال، در فضای مجازی منتشر شده بود.

ورود سران سه قوه به بازار اجاره


